
چراباخودروسازهابرخوردنمیشود؟!

  مرتضی نجفی قدسی

چرا از دس��ت دادن نفوس انسانی برایمان ارزش ندارد؟! اینکه سالانه بیش از ۲۰ 
هزار کش��ته در تصادفات و ۳۰ هزار مرگ و میر در اثر آلودگی هوا داریم، زیبنده 

جمهوری اسلامی نیست!
در پی اظهارات رئیس پلیس راهور کشور در خصوص باز نشدن ایربک خودروها 
در هنگام تصادفات و هش��دار نسبت به عدم استاندارد بعضی قطعات خودروها، 

مرتضی نجفی قدسی در یادداشتی چنین آورده است:
بسم الله الرحمن الرحیم

»وقفوهم انَِّهُمْ مَسْ��ئوُلوُن« آنها را بازشان دارید که حتماً باید مورد بازپرسی قرار 
گیرند! سخنان شب گذشته رئیس پلیس راهور در رابطه با استاندارد نبودن قطعاتی 
از خودروها و باز نشدن ایربک ها به هنگام تصادفات و ابلاغ ایشان به همکارانشان 
که اگر مشاهده کردند خودرویی در تصادف ایربکش باز نشده است، خودروساز 

را به مقام قضایی معرفی کنید، بسیار حائز اهمیت بود.
پس از واقعه تصادف زنجیره ای بیش از پنجاه خودرو در اثر مه آلودگی در بهبهان 
و اعلام پلیس راهور مبنی بر اینکه هیچیک از خودروها ایربک هایش��ان باز نشده 
بود، برخی خودروسازها در مقام توجیه بر آمدند که چون ماشین ها از عقب ضربه 
خوردند ایربک هایشان باز نشده است و حال آنکه چون تصادف زنجیره ای بوده 
است هر خودرویی که از عقب ضربه خورده به خودرو جلویی هم ضربه زده است 
و قطعاً اگر ایربک ها س��الم و استاندارد بود در این تصادفات باید عمل می کرد که 

متأسفانه عمل نکرد و باعث کشته و زخمی شدن عده ای از بیگناهان شد.
سالانه در ایران در اثر تصادفات خودروها بیش از بیست هزار نفر جان می  سپارند 
و حداقل س��ه برابر این رقم هم مجروح می  ش��وند. بر اساس آمارهای جهانی در 
دنیا به ازای هر ده هزار خودرو سالانه ۹ نفر در حوادث رانندگی کشته می  شوند و 

حال آنکه در ایران به ازای همین تعداد خودرو ۳۷ نفر کشته می  شوند!
تصادفات عموماً به سه عامل انسانی، جاده و خودرو بر می گردد، عامل انسانی که 
در همه جای دنیا یکس��ان اس��ت، از لحاظ جاده ای هم الحمد لله جاده  ها و اتوبان  
های ایران از بس��یاری کش��ورهای حداقل جهان سوم بهتر است، پس دلیل اصلی 
چهار برابری کش��ته  های ایران در تصادفات نس��بت به سایر کشورها به عامل بی 

کیفیت بودن خودروهایمان بر می  گردد!
بر اس��اس آمار سازمان بهداشت جهانی سالانه یک میلیون و سیصد و پنجاه هزار 
نفر در جهان در اثر تصادفات جان می  س��پارند که سهم کشورهای جهان سوم از 
این تعداد حدود ۹۰ درصد است و در کشورهای اروپایی به ازای هر یکصد هزار 
نفر، دو تا س��ه نفر در تصادفات جان می  س��پارند و تقریباً مرگ و میر آنها در اثر 
تصادفات در آستانه صفر شدن است که دلیل اصلی آن خودروهای بسیار ایمن و 

مجهز است که در صورت تصادف، آسیب چندانی نمی بینند.
یادم می  آید که چندین س��ال پیش یکی از مس��ئولان راهنمایی و رانندگی به بی 
کیفیت بودن خودروهای داخلی اشاره کرد و گفت اگر ده خودرو خارجی تصادف 
کند احتمال اینکه حتی یک نفر کشته شود کمتر هست ولی اگر یک خودرو داخلی 
تصادف کند احتمال پنج کش��ته را دارد!  این حرف یعنی اینکه این خودروها جز 

اینکه سفینه مرگ هستند، چیز دیگری نیست!
اگر خاطرتان باشد سال ها پیش خودروهای پژو ۴۰۵ در اثر اشکال و نقص فنی که 
داشت به ناگاه و حتی بدون تصادف در حین حرکت و یا در حالت پارک و سکون 
دچار آتش س��وزی می ش��د و من خودم این صحنه را دوبار در اتوبان قم – تهران 
دیدم که خودرویی در حال حرکت بدون تصادف ناگهان آتش گرفت و شعله های 
آتش آنچنان زبانه می کش��ید که از چند متری نمی ش��د به آن خودرو نزدیک شد 
و متأس��فانه سرنشینانش هم نتوانس��تند از ماشین پیاده شوند و در آتش جزغاله و 
خاکستر شدند و آنقدر این صحنه برایم دردناک بود که تا دو هفته نمی توانستم غذا 

بخورم و منظره سوختن این انسان ها از جلوی دیدگانم محو نمی شد!
حالا که ملت ایران مجبور هس��تند که از همین دو غول خودروساز داخلی ماشین 
بخرند و به اس��م حمایت از تولید داخلی ورود ماشین های خارجی را هم ممنوع 
کرده اند لا اقل به این خودروس��ازان بگویند که آقایان خودروس��از! جان مردم در 
دس��تان شماس��ت! با جان مردم بازی نکنید! اینقدر به فکر س��ودآوری نباشید! آیا 

ذخیره کردن مال دنیا به قیمت کشته شدن سالانه بیست هزار انسان می ارزد؟!
م��ن یاد ندارم در آن س��ال هایی که صدها پ��ژو ۴۰۵ در اثر نقص فنی دچار آتش 
س��وزی ش��دند و نمی دانم دقیقاً چه تعدادی در آتش این خودروها سوختند، امّا 

هیچیک از مسئولان خودروساز محاکمه و مجازات شده باشند!
یکی از بی عدالتی هایی که مردم مسلمان و میهمن دوست ایران را بد بین و ناراحت 
می کند همچین فساد عمیق خودروسازهاست که همیشه خودروهایشان گرانتر و بی 
کیفیت تر می شود و تازه اعلام ضرر هم می کنند و از دولت هم انتظار کمک و سوبسید 
دارند و با تعویض دولت ها هم برای آن ها هیچ تفاوتی نمی کند، بلکه همان روند غلط 
خود را با ش��دت بیش��تر ادامه می دهند! اخیراً همگان دیدند که صدها هزار خودرو 
در پارکینگ های بیابانی خودروس��ازها موجود بود و به علت مثلًا نداشتن یک قطعه 
نمی فروختند، امّا همین که مجوز افزایش قیمت را گرفتند ناگهان ده ها هزار خودرو را 

به بازار عرضه کردند؛ آیا اینها صداقت دارند!
البته مسلماً  تا وقتی بازار خودرو در انحصار آنها باشد همین فساد و وضعیت ادامه 
دارد، امّا خدا، خدای مظلومان اس��ت و قطعاً آه کش��ته ش��دگان تصادفات، روزی 

فاسدان و خیانتکاران به ملت را به پای میز محاکمه خواهد کشاند!
نمی دانم چرا مجلس شورای اسلامی تحقیق و تفحص از خودروسازها را شروع 
نمی کند؟! چرا از دست دادن نفوس انسانی برایمان ارزش ندارد! اینکه ما با ۲۰ هزار 
کشته سالانه در تصادفات و بیش از ۳۰ هزار مرگ و میر در اثر آلودگی هوا کاری 
نمی کنیم و جدیتی به خرج نمی دهیم برای آن است که قدر و ارزش یک انسان را 
نمی دانیم!  و این رفتارها و عملکردها زیبنده جمهوری اسلامی نیست! در حدیث 
ه«  هبِ وَ الفْضَِّ مش��هوری پیغمبر اکرم )ص( می فرمایند: »الناس معادنٌ کَمَعادنِِ الذَّ
مردم معادن هس��تند آن هم معدن های طلا و نقره! هر انس��انی از دست می رود در 
حکم آن اس��ت که معدن طلا و یا نقره ای را از دس��ت داده ایم! چرا نس��بت به از 
دست دادن نفوس انسانها بی تفاوت هستیم؟!  همین دیشب ریاست جمهوری در 
گفتگوی تلویزیونی فرمودند که برای ما مهمترین چیز جان و نان مردم است، بسیار 
عال��ی، خ��وب مردم ما که فقط از ناحیة کرونا نمی میرند، س��الانه ۲۰ هزار نفر در 
تصادفات جان می سپارند، چه کسی مقصر است؟! یک فریاد بر سر خودروسازان 

بکشید و به خاطر جان مردم با آنها به هیچ وجه مماشات نکنید!
امیدوارم در دولت جناب آقای رئیسی که در مبارزه اش با فساد به او اطمینان دارم، 
گامی بلند در به خط کردن خودروسازها برداشته شود و دیگر شاهد این همه کشته 

و زخمی در تصادفات جاده ای نباشیم.
»إنِْ أرُیِدُ إلِاَّ الْصِْلَاحَ مَا اسْتطََعْتُ«

اتفاق یادداشت

نایب رییس کمیس��یون صنایع مجلس اظهار داشت: ممکن 
است با این موضع گیری رهبری، مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در بررس��ی طرح مجلس دید بازتری داشته باشد و در 

بعضی موارد اغماض کند.
علی جدی در گفت وگو ب��ا ایلنا در مورد اظهارات رهبری 
مبن��ی بر نارضایتی م��ردم از کیفیت خودروه��ا اظهار کرد: 
دستگاه های متولی باید در مورد کیفیت خودرو ورود کنند. 
برای مثال مجمع تش��خیص مصلحت باید در بررسی طرح 
مجل��س که به این مجمع ارجاع داده ش��ده، نظر رهبری را 
اعمال کنند. یکی از تاکیدات رهبری این بود که دولت باید 

بنگاه داری را کنار بگذارد و نباید تصدی گری انجام شود.
وی ادامه داد: یکی از مواردی که ما در کمیس��یون به دنبال 
آن هستیم و با وزیر هم در اینباره جلسه داشتیم این بود که 
وزیر باید حمایت از خودروسازی را تعریف کند و برنامه ها 

به سمت اجرایی شدن بروند.
وی افزود: در جلس��ه کمیته خودرو قرار شد که وزیر برنامه 
خود را برای خروج از خودروس��ازی به کمیس��یون صنایع 
ارائ��ه دهد. نظر معاون اول رییس جمهور هم بر این بود که 
دولت باید از خودروسازی خارج شود. البته این خروج باید 
به صورت واقعی باش��د نه اینکه تنها سهم 6 درصدی خود 
را واگذار کند بلکه همه س��هامی که دولت به نوعی در آنها 

برای انتخاب مدیر وکالت دارد باید از دولت خارج شود.
نای��ب رییس کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س در اینباره 
ادام��ه داد: الان می گویند ما تنها 6 درصد س��هام داریم ولی 
بالای ۵۰ درصد در انتخاب مدیر وکالت داشته و تصمیم گیر 
هس��تند. اگر ما می گوییم سهام مهم است به این خاطر بوده 
ک��ه در انتخ��اب مدیر مهم اس��ت. بنابراین بای��د این موارد 
تعیی��ن تکلیف ش��ود.وی تصریح کرد: ممکن اس��ت با این 
موضع گیری رهب��ری، مجمع تش��خیص مصلحت نظام در 
بررس��ی طرح مجلس دید بازتری داش��ته باشد و در بعضی 
م��وارد اغماض کند. در لایحه بودجه ه��م برای درآمدهای 
دول��ت، پیش بین��ی واردات ۵۰ هزار خودرو ش��ده اس��ت. 
کمیسیون تلفیق نیز آن را تصویب کرده و باید دید که مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام چه تصمیم��ی می گیرد.جدی در 
ادامه خاطرنشان ساخت:  وقتی رهبری می گویند که وضعیت 
خودروس��ازی خوب نیس��ت، حمایت زیادی از آن شده و 
مردم راضی نیس��تند و مردم هم ح��ق دارند، یعنی باید نگاه 
حمایتی را از خودروسازی کمتر کرد. نگاه حمایتی که شاید 
باعث سواس��تفاده ش��ود را باید کاهش داد و رقابت را پیش 
برد. هدف مجلس از طرح واردات خودرو نیز این است که 
رضایتمندی مردم ایجاد شود. لذا با این نگاه رهبری باید دید 
مجمع تش��خیص مصلحت نظام چه مسیری را دنبال کرده و 

در تصمیم گیری های خود اتخاذ می کند.
اولویتی به نام »حقوق مصرف کننده« در  صنعت 

خودروسازی نداریم
از س��وی دیگ��ر نیز کارش��ناس صنعت خ��ودرو گفت: در 

صنعت خودروس��ازی ما، کسب س��ود و اشتغال به عنوان ۲ 
اولویت مهم تعریف شده و دلیل نبود کیفیت در محصولات 
۲ خودروس��از داخ��ل، بی توجه��ی ب��ه اولوی��ت »حقوق 

مصرف  کننده« است.
 فرب��د زاوه  در گفت  وگ��و با فارس درب��اره صنعت خودرو 
کشور و نارضایتی مردم از خودروهای تولیدی ۲ خودروساز 
داخل، اظهار داش��ت :  در صنعت خودرو تاکنون اولویتی به 
نام حقوق مصرف کننده وجود نداش��ته است و با توجه به 
اینکه اولویت در این صنعت، خودکفایی، ایجاد اش��تغال و 

سایر مسائل بوده است از مساله کیفیت غفلت شده است .
وی در پاس��خ ب��ه این گفته مبنی بر اینک��ه بیش از نیم قرن 
اس��ت که ایران تولید کننده خودرو است  و صنعت خودرو 
ایران تقریب��ا همزمان با صنعت خودروس��ازی در کره کار 
خ��ود را آغاز کرده اس��ت اما به لحاظ کیفی��ت و تولیدات 
حرف��ی برای گفت��ن در این حوزه نداریم ط��وری که رهبر 
معظ��م انقلاب هم نبود کیفیت خ��ودرو را به تولید کنندگان 
این صنعت گوش��زد می فرمایند، این وضعیت خودروسازان 
ما ناش��ی از چیست؟  بیان کرد: قبل از این، آنچه در صنعت 
خودروسازی مهم بود، ارزبری، خودکفایی و ایجاد اشتغال 
بوده اس��ت و اولویتی ب��ه نام مصرف کنن��ده در این حوزه 

مطرح نبوده است. 
این کارش��ناس صنعت خودرو ادام��ه داد: وقتی اولویت در 
یک صنعت آن اس��ت که ارز از کشور خارج نشود، طبیعی 
اس��ت که باید ۴۰۵ تولید کنیم زیرا ه��ر چیز دیگری تولید 

کنیم باید مدتی قطعات آن را از خارج کشور وارد کنیم. 
زاوه ادامه داد: یا وقتی در صنعت خودروس��ازی ما یکی از 
اهداف مهم فقط ایجاد اش��تغال است،  طبیعی است که خط 
تولیدی خودرو حتی در ش��هرهایی راه اندازی می ش��ود که 

غیراقتصادی اس��ت؛ بنابراین این مس��ائل ناشی از اشتباه در 
تعریف اولویت ها بوده اس��ت، اگر اولویت را مصرف کننده 
و ب��ازار مصرف قرار دهید، خود به خود بقیه مس��ائل نظیر 
خودکفایی، صادرات و س��ایر مسائل درست می شود اما در 
واق��ع در این صنعت اولویت ها و ارزش ها را روی مواردی 
گذاش��ته اند که قابلی��ت دروغ گفت��ن را دارد و می توان در 
صورت عدم رس��یدن ب��ه آنها، به راحتی درب��اره آن دروغ 
گف��ت.  وی توضی��ح داد:  برخ��ی مدی��ران در این صنعت 
ب��ه راحت��ی دروغ می گویند و مقامات کش��وری را با دادن 
اطلاعات غلط گمراه می کنند، اگر از روز اول این نگاه  رهبر 
معظم انقلاب یعن��ی »توجه به مصرف کننده« در تولیدات 
مط��رح ب��ود  و در همه حوزه ه��ا از جمله ل��وازم خانگی، 
کشاورزی و غیره ملاک قرار می گرفت وضعیت کیفیت در 

صنعت خودرو یا صنایع دیگر اینگونه نبود. 
این کارشناس صنعت خودرو اظهار کرد: اگر هدف از تولید 
یک محصول  فقط رضایت مش��تری و مصرف کننده باش��د 
حتما تولید کننده تمام تلاش خود را برای رضایت مصرف 
کنن��ده انجام می دهد به عنوان مثال اگر قرار اس��ت که مثلا 
برن��ج با کیفیت و قیمت مناس��ب به دس��ت مصرف کننده 
برس��د، قطعا تولید کننده تلاش می کند که این مساله تحقق 
یاب��د و به دنبال راهکار برای آن خواهد بود، به عنوان مثال 
اگر هزینه تولید هر کیلو برنج در ش��مال کشور مثلا ۳ دلار 
می ش��ود و در تایلند ۲ دلار می ش��ود بنابراین  منطق اقتصاد 
می گوید تولید را تایلند انجام دهد تا بتواند رضایت مشتری 

را حفظ کند. 
زاوه در پاس��خ به این سؤال که به نظر شما خودروسازان ما 
توان تولیدات با کیفیت دارند و می توانند رضایت مشتریان 
را جلب کنند؟ گفت : توان ایجاد می شود، در شرایط رقابتی 

نخب��گان جامعه جای نخبه نماها جامعه را می گیرند، الان ما 
نخبه نما داریم، درصد ی از شرکت های دانش بنیان و مدیران 
ارش��د در صنایع دولتی،  نخبه نما هس��تند ک��ه با هزینه های 
س��نگین یک محصول بی کیفیت را ب��ه عنوان یک محصول 
با کیفیت عالی معرفی می کنند اما در واقع اینگونه نیس��ت؛ 
بنابراین اگر بازار خودرو رقابتی ش��ود، نخبه نما ها توس��ط 

بازار خود به خود حذف می شوند.
وی در پاس��خ به این س��ؤال که بازار رقابتی را چگونه باید 
به وجود آورد؟ یا واردات؟ بیان کرد: یکی از راه ها واردات 
است، از طریق واردات باید حق انتخاب را به مردم داد، اما 
راه دیگر این اس��ت که اجازه داده شود که بازیگران جدید 
وارد صحنه تولید کش��ور ش��وند و اگر خودروی جدیدی 
قرار است به کشور وارد شود فلان وزیر نگوید که بروید با 
رفیق من ش��راکت کنید، این اتفاقات دائما در حوزه صنعت 

خودروسازی در کشور ما رخ می دهد.
این کارش��ناس صنع��ت خودرو ادام��ه داد: اگر می خواهیم 
صنعت خودرو متحول شود باید سیاست هایی را اتخاذ کنیم 
ک��ه  تاجر، تولی��د کننده یا عرضه کننده مخاطب آن باش��ند 
نه اینکه فقط به مصرف کنده فش��ار وارد ش��ود ، وقتی برای 
واردات کالای��ی تعرفه می گذاریم در واقع فش��ار نهایی این 

تعرفه  به مردم وارد می شود نه تاجر. 
زاوه در پاس��خ به این گفت��ه خبرنگار فارس ک��ه با وجود 
آنکه رهبر معظم انقلاب همواره نکات مختلف اقتصادی را 
گوش��زد می کنند و در سال های اخیر برای هر سال یک نام 
اقتصادی انتخاب کرده اند، اما شاهد کم تو جهی برخی صنایع 
هس��تیم، گفت:    در همین صنعت خودرو، افرادی بوده اند که 
گفته اند در نقاط مختلف جهان خط تولید راه اندازی می کنیم 
اما با اینکه بعضا ۲۰ س��ال از این ادعاها گذشته است، هیچ 
اتفاقی در این مورد نیفتاده است و مدعیان نیز تنبیه نشده اند .
 وی در پاسخ به این سؤال که وضعیت امروز خودروسازی 
را چگون��ه ارزیابی می کنید؟ آیا تولید ی��ک میلیون و 6۰۰ 
ه��زار خودرو ب��ا امکانات موجود امکان پذیر اس��ت؟ بیان 
کرد:  در رابط��ه با تولید یک میلیون و 6۰۰ هزار خودرو در 
س��ال آینده باید این س��وال مطرح شود که این خودروها با 
چه کیفیت و شرایطی قرار است تولید شود؟ اگر قرار است 
ب��از هم خودروهایی مانند ۴۰۵ یا پارس که خودروهای ۴۰ 
س��ال پیش است، تولید شود قطعا زیان تولید این خودروها 

از منفعت تولید آن بیشتر است. 
این کارش��ناس صنعت خودرو اظهار کرد: انجمن های های 
خودروسازی و خودروسازان در مورد وضعیت تولید خود 
آم��ار صحی��ح نمی دهند با این حال هیچ��گاه هم بابت این 
اطلاعات غلط، تنبیه نش��ده اند و متاس��فانه مسولان وزرات 
صم��ت هم که هر کدام س��کان ای��ن وزارتخانه را بر عهده 
گرفته ان��د در رابطه ب��ا صنعت خودرو از وزی��ر قبل انتقاد 
کرده اند بدون اینکه خودش��ان کاری برای رشد این صنعت 

انجام داده باشند. 

     گروه تولید
energy@jahaneghtesad.com

در پی تش��دید مش��کلات واحدهای نورد فولادی طی چند 
هفته اخیر و همچنین الزام به عرضه با ضرر واحدهای نوردی 
برای کسب مجوز صادرات از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، انجمن مذکور در نامه ای به وزیر این سازمان )وزارت 

صمت( خواستار رعایت اعتدال در زنجیره فولاد شد.
به گزارش جهان اقتصاد، اعضای هیات مدیره انجمن نوردکاران 
فولادی معتقدند که" تشدید مشکلات واحدهای نوردی طی 
هفته های اخیر از افزایش قیمت مواداولیه تا عرضه قطره چکانی 
شمش فولاد )به عنوان ماده اولیه( به نسبت تولید در بورس کالا 
از یک سو و همچنین الزام به عرضه با ضرر واحدهای نوردی 
برای کسب مجوز صادرات از سوی وزارت صمت زمینه ساز 

مشکلات بسیاری شده است.
تشدید ش��دن این مشکلات سبب شد تا این انجمن در نامه ای 
خط��اب به وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن یادآوری وعده 
وزیر در روزهای نخس��ت وزارت مبنی بر وعده کاهش قیمت 
فولاد و ممناعت از خام فروش��ی ممانع��ت، تاکید کنند: در ادامه 
مسیر، وعده های حفظ اعتدال در وضعیت تولید در زنجیره تا روند 

قیمت ها و همچنین ممانعت از خام فروشی هیچیک عملی نشود.  
در متن نامه انجمن نوردکاران فولادی آمده است که : "یکی از 
اهداف عالی ش��ما که در بیانات روزهای اولیه قبول مسئولیت 
در وزارتخانه مشاهده شد،   نظارت و کنترل دقیق با استفاده از 
ابزارهای شناخته شده اقتصادی نظیر عرضه، تقاضا، بورس و 
… و جلوگیری از افزایش قیمت در بازارهایی نظیر پتروشیمی 
و فولاد بود. پیشگیری از مهندسی عرضه و حمایت از صنایع 
پایین دستی و ارتقا س��طح ارزش افزوده محصولات فولادی 
ه��م از اهداف آن وزارتخانه محت��رم بیان گردید که موجبات 
امی��دواری فعالی��ن عرصه نورد فولاد در کش��ور که قریب به 

8۰/۰۰۰ نفر اشتغال می باشند را فراهم آورد.
متاسفانه با مهندسی عرضه و مهندسی قیمت که توسط بورس 
کالا صورت می گیرد، عملا رگلاتوری تبعیض آمیز به نحوی 
صورت می گیرد که صنایع بالادستی منتفع شده و صنایع پایین 
دس��تی رو به نابودی می روند؛ در همین راستا از هفته گذشته 
بورس کالا در تالار صنعتی، ورود دلالان و واس��طه ها را آزاد 
نموده و موجب هرج و مرج بر بازار فولاد خصوصاً ش��مش 
به عنوان ماده اولیه و بیش از ۹۳درصد بهای تمام ش��ده صنایع 
نوردی را رقم زده است و تبعاً افزایش قیمت شمش را در پی 

داش��ته است. البته از ورود واس��طه ها و دلالان انتظار دیگری 
نمی رفت و قطعا مسئولانی که این ورود را زمینه سازی کرده اند، 

قطعا از عواقب و تبعات آن مطلع بوده اند.
بخش نورد کش��ور که قریب دو سال است با حاشیه سود پنج 
تا هفت درصد کار می کردند. اخیرا این امر به صفر رس��یده )۵ 
بهمن ماه ۱۴۰۰( در صورتی که مس��تحضرید هزینه های رشد 
لااقل ۱۰ تا ۱۵ درصدی داش��ته اس��ت. بسیار بدیهی است در 
این ص��ورت اعضای انجمن امکان عرضه محصول در بورس 
را نخواهند داش��ت. در حال حاضر قیمت شمش و میلگرد در 
یک س��طح قرار دارد که می توان از این اتفاق بعنوان ضایعه ای 
جبران ناپذیر و بسیار شکننده نام برد که نوردکاران را با زیان های 
فوق العاده روبه رو می شوند.  انتظار می رفت جنابعالی و وزارت 
صمت به عنوان متولیان و سیاس��تگذاران صنعت کشور با ابزار 
بهین ی��اب در برابر این رفتار بورس کالا عکس العمل منطقی 
ابراز می کردید و از حقوق مردم و فعالان صنعت نورد کش��ور 
دفاع می کردید.   البته نه تنها این اتفاق حادث نشد بلکه با کمال 
تعجب الزام به عرضه ۱۵ روزه واحدهای نوردی کشور و تهدید 

به جلوگیری از صادرات آنها نیز مزید بر علت شده است.
جنابعالی به خوبی مستحضر هستید که با توجه به تولید حدود 

۲۰ میلیون تن فولاد خام )بیلت و بلوم( در کش��ور این انتظار 
می رود که عرضه یک میلیون تن به صورت ماهانه در بورس 
کالا صورت گیرد. در حالی که از ابتدای س��ال جاری تا کنون 
)بهم��ن ماه-۱۱( حدود ۳.۴ میلیون تن عرضه این محصولات 
در بورس کالا صورت پذیرفته اس��ت و سرنوشت مابقی این 

ماده خام اولیه صنعت فولاد کشور بر ما معلوم نیست.
مهندسی عرضه ش��مش- قطعی های مکرر برق- گاز و …، 
افزایش تعرفه های انرژی، التهابات بازار و بخشنامه های تهدید 
آمیز گاه و بی گاه وزارت صمت که عطف به ماس��بق نیز می 
کند و ورود دلالان و واسطه ها به بورس کالا و … دیگر رمقی 

برای ما باقی نگذاشته است.
تولید یک میلیون مسکن در سال بعنوان یکی از شعارهای اساسی 
دولت محترم حداقل ۱۰ میلیون تن مقاطع طویل از قبیل میلگرد، 
کلاف، ان��واع پروفیل لازم دارد. تنها تولیدکنندگان این کالاهای 
مهم و راهبردی ما هستیم که انتظار حمایت سیاستگذاری مناسب 
از طرف جنابعالی را داریم اعضای هیئت مدیره این انجمن پس 
از گذش��ت حدود ۵ ماه از آغ��از فعالیت حضرتعالی و مجددا 
درخواس��ت برگزاری جلس��ه حضوری با جنابعالی و معاونین 

محترم جهت ارائه توضیحات شفاف را داریم. "

صنعت طراحی بسته بندی ایران در آستانه یه رویداد بین المللی 
قراردارد. روی��دادی که کمک می کند تا طراحان و دیزاینرهای 

ایرانی با چهره های جهانی آشنا شوند و با آنها تبادل نظر کنند.
رویداد دوسالانه بسته ها که یک رویداد مستقل در زمینه طراحی 
بسته بندی اس��ت به روزهای پایانی چهارمین دوره اش نزدیک 
می ش��ود. ب��ه زودی و در اواخر بهمن ماه نمایش��گاهی از آثار 

برگزیده این رویداد در فرهنگسرای نیاوران برگزار می شود.
در رویداد امس��ال چندین و چند استودیوی دیزاین بین المللی 
و همچنین هنرمندان مس��تقل جهانی شرکت خواهند داشت. 
همچنین در بخش داوری هم علاوه بر سه داور ایرانی از شش 
طراح و دیزاینر بین المللی که هر کدام عضو یک استودیو دیزاین 
معتبر هستند دعوت به عمل آمده و همه در یک فرایند جدید و 

نوآورانه داوری به بررسی آثار پرداختند.
»س��ومچانا کانگوارجنیت« از تایلند، »اش��وینی دشپانده« از 

هند، »الجاندرو گاوانچو« از انگلستان، »پاول روترز« از هلند، 
»دیوید موس��کونی« از ایتالیا و »شادی الحوراب« از عمان در 
کن��ار »طاهره محبی تابان«، »فواد تجلی« و »پژمان فخاریان« 
از ایران کار قضاوت آثار رسیده به دبیرخانه این جشنواره را بر 

عهده دارند. 
»س��ومچانا کانگوارجنی��ت« یک��ی از داوران ای��ن دوره از 
رقابت هاس��ت. یک دیزاینر معروه اهل تایلند که فارغ التحصیل 
رش��ته طراحی صنعتی است و استودیو دیزاین Prompt را با 
هدف ارائه  دیزاین های منحصر به فرد و برندسازی در بانگوک 
راه اندازی کرده اس��ت. سوماچنا عضو هیات مدیره ی »انجمن 
گرافیک دیزاین تایلند« اس��ت و استودیوی او هم بیش از ۱۰۰ 

مشتری بین المللی دارد. 
»اشوینی دشپانده« ف��ارغ التحصیل دی��زاین از »انستیتو ملی 
دیزاین احمدآباد هن��د« اس��ت. او بنیانگذار استودی�و دیزاین 

»Elephant Design« اس��ت ک��ه بزرگترین اس��تودیوی 
مس��تقل مشاور دیزاین در این کشور به شمار می آید و در هند 
و س��نگاپور دفتر دارد. »الجان��درو گاوانچو« طراح گرافیک و 
موسس استودیو  Alejandro Gavancho است. استودیوی 
آنها ابتدا در لیمای پرو مستقر بود و حالا با گسترش فعالیت های 
بین المللی اش به لندن تغییر مکان داده.  این اس��تودیو طراحی 
مس��تقل در زمینه برندینگ، بس��ته بندی، ارتباطات دیجیتالی و 

هنری فعالیت می کند.
»پاول روترز« موسس  آژانس مستقل دیزاین Kluif در هلند 
اس��ت که با همکاری Jeroen Hoedjes در تابس��تان س��ال 
۱۹۹۹ با رویکرد ۳6۰ درجه برای انواع مختلف مشاغل و برند ها 
و شکستن مرزهای سنتی طراحی گرافیک کلاسیک راه اندازی 
ش��د. تیم ۱۲ نف��ره ی  Kluif از دیزاینرهای داخلی و خارجی 
تش��کیل شده اس��ت و در طی ۱۰ سال گذشته بسیار پیشرفت 

داشته و توانسته به یک استودیو مستقل و نوظهور تبدیل شود.
»دیوید موس��کونی« از ایتالیا با س��ابقه طولان��ی در همکاری 
ب��ا برندهای جهانی در حال حاضر ش��ریک خلاق اس��تودیو 
برندس��ازی و بس��ته بندی Auge Design  است که در سال 
۲۰۱6 تاسیس شد.  این استودیو یک استودیوی خلاق با تمرکز 
بر روی برند و دیزاین بسته بندی، واقع در فلورانس ایتالیا است.
»ش��ادی الحوراب« بیش از ۱۰ س��ال تجربه در زمینه طراحی 
و ارتباط��ات دارد ، از جمل��ه بیش از ۵ س��ال تحقیق در زمینه 
برندس��ازی و تبلیغات. او بر اساس تحصیلات قوی در زمینه 
دیزاین و تجربه حرفه ای گسترده، برنده چندین جایزه  دیزاین 
در سطح بین المللی شده است.نمایشگاه دو سالانه بسته ها قرار 
اس��ت از ۲۹ بهمن تا 8 اس��فند در محل فرهنگسرای نیاوران 
برگزار شود و در خلال برگزاری این نماشگاه از چهره های برتر 

این رویداد هم تقدیر به عمل می آید.

معاون وزیر جهاد کش��اورزی از سفر هیات روسی برای بازدید 
از مراکز تولیدی ایران خبر داد و گفت: به روس ها اثبات کردیم 

محصولات کشاورزی ایران کاملا سالم است.
معاون وزیر جهاد کش��اورزی از سفر هیات روسی برای بازدید 
از مراکز تولیدی ایران خبر داد و گفت: به روس ها اثبات کردیم 

محصولات کشاورزی ایران کاملا سالم است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ضمن اشاره به از سرگیری صادرات 
فلفل دلمه ای به روسیه تصریح کرد: طی سفر هیات روسی برای 
بازدی��د از مراکز تولیدی ایران ب��ه آنها ثابت کردیم محصولات 

کشاورزی ایران کاملا سالم است.
محمد مهدی برومندی، معاون وزیر جهاد کش��اورزی درباره از 
سرگیری صادرات فلفل دلمه ای به روسیه گفت: در سفری که ما 
به روسیه داشتیم با نهاد نظارت بر حقوق شهروندان و رفاه بشر 
این کشور جلسه ای را برگزار کردیم که در این جلسه تمام اسناد و 
مدارک مربوط به سلامت محصولات کشاورزی ایران به روس ها 
ارائه شد و ما اثبات کردیم سموم مورد استفاده در کشور ما مورد 

تأیید اتحادیه اروپاست و محصولات ایرانی کاملاً سالم هستند.
وی اضافه کرد: به دنبال این سفر یک جلسه و بیناری نیز با طرف 

روسی برگزار شد که درباره همین مباحث مجدد بحث کردیم 
و قرار بر این شد که روس ها از واحدهای تولیدی ایران بازدید 
کنند.برومندی با اشاره به جلسه مسئولان وزارت جهاد کشاورزی 
با سفیر روسیه عنوان کرد: به دنبال این جلسات روس ها اعلام 
کردند آماده بازدید از مراکز تولیدی ایران هستند و ما نیز مقدمات 
کار را فراهم کردیم و منتظر هستیم این سفر انجام شود. طرف 
روس ابتدا اعلام کرد که اوایل اسفند ماه را برای انجام این سفر 
در نظر دارد اما اصرار ما این بود که این بازدید در بهمن ماه انجام 
شود و طی چند روز آینده مشخص خواهد شد زمان نهایی این 

بازدید چه چه وقتی خواهد بود؟
وی با اشاره به اینکه تمام مراکز تولید، بسته بندی و آزمایشگاه ها 
برای بازدید هیأت روس��ی کاملاً آماده اس��ت، گفت: ایران ۱۳۵ 
میلیون تن محصول تولید می کند که فقط 8 میلیون تن آن صادر 
می شود بنابراین برای ما سلامت محصولات تولیدی بیش از هر 

کس دیگری اهمیت دارد.
برومندی با بیان اینکه بعد از سفر هیأت روسی به ایران و بازدید 
آنها از مراکز تولید، صادرات فلفل دلمه از سر گرفته می شود، اظهار 

امیدواری کرد: این سفر هر چه زودتر انجام شود.

مجمعتشخیصنظررهبریرادربررسیطرحمجلساعمالکند

 دولت باید از خودروسازی خارج شود

5 تولیدجهاناقتصاد  سال سی ام
 شماره ۷۷82 
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